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Тема. В статье отражены важные вехи истории физико-математического факультета 
Саратовского университета 1917–1945 гг., сыгравшего роль важнейшего 
образовательного и научного центра Волжского региона и Востока России. Факультет 
был образован Постановлением Временного правительства 1 (14) июля 1917 г. и 
начал свою работу с сентября того же года. В довоенные годы из состава факультета 
были выделены биологический, химический, географический и геологический 
факультеты. В 1945 г. на его основе были созданы физический и 
механико-математический факультеты. В 1945–1990 гг. выпускники физического 
факультета обеспечили превращение Саратова в «электронную столицу» СССР, 
составили костяк научно-исследовательских кадров открытых в 1980-х гг. в городе 
академических институтов и преподавательских кадров университета и других высших 
учебных заведений Саратова, создали новые университетские 
научно-образовательные направления. В статье прослеживается изменение структуры 
факультета в довоенный период в общем контексте развития высшего образования в 
стране в тот период. 
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Topic.The article reflects important milestones in the history of the physics and mathematics 
faculty of Saratov University (1917–1945), which played the role of the most important 
educational and scientific center of the Volga region and the East of Russia. The faculty was 
established by the Decree of the Provisional Government on July 1 (14), 2017, and began its 
work from September of the same year. In the pre-war years, the biological, chemical, 
geographic and geological departments were separated from the faculty. In 1945, on its 
basis, the physical faculty and faculty of mechanics and mathematics were created. In 
1945-1990 years. graduates of the Faculty of Physics ensured the transformation of Saratov 
into the «electronic capital» of the USSR, made up the backbone of scientific research 
personnel discovered in the 1980s. in the city of academic institutes, formed the basis of 
teaching staff of the university and other higher educational institutions of Saratov, created 
new university scientific and educational areas. In the article, we attempt to trace the change 
in the structure of the faculty in the pre-war period in the general context of the development 
of higher education in the country at that time. 
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